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Sice pomalu, ale přece se blíží jarní měsíce, a to bude mít nejvíc 
napilno člověk, kterého asi znají hlavně rodiče a děti, kteří se zabý-
vají tancem, zpěvem či hudbou. Je jím Mgr. Stanislava Sejkorová, 
zástupkyně ředitele Základní umělecké školy ve Slatiňanech, ale 
v mém rozhovoru využiji spíše její druhou „funkci“, a to vedoucí 
dětského souboru Formánci. Ti budou mít veškeré volné chvíle se 
svou paní učitelkou naplněny buď zkouškami či rovnou předsta-
veními, kterých je na jaře a během léta asi nejvíce k vidění…
1/ Když zmíním název „Formánci“, myslím, že většina čtenářů 
ví, o kom je řeč, ale přeci jenom. Kdyby náhodou…mohla bys 
váš soubor představit? Kolik je vlastně „Formankům“ let?
Formánci jsou dětský folklórní soubor, který vznikl v září 2005, 
jako součást tanečního oboru Základní umělecké školy ve Slatiňa-
nech. Soubor zpracovává lidové písně, tance, hry a říkadla z vý-
chodu Čech, Hlinecka, Nasavrcka, Horácka a Českomoravské 
vrchoviny. A protože k tancování je potřeba muzikantů, tak v tém-
že roce vznikla i muzika souboru, ve které našli uplatnění žáci 
hudebního oboru naší školy. V letošním roce tedy soubor oslaví 
své 5. narozeniny.
2/ Jaký je zájem o tancování u vás, jsou nějaké podmínky, za 
kterých je dítko zařazeno do souboru? A jaké předpoklady tedy 
musí zájemci splňovat, aby byli přijatí?
V současné době, když za mnou rodiče s dětmi přijdou s přihláš-
kou do souboru, tak většinou vědí, co v souboru děláme, protože 
spolu s dospělým souborem Formani pořádáme vánoční a jarní 
koncerty v sokolovně a Formánci své umění také pravidelně před-
vádějí na Slatiňanském pozastavení.
Důležité je, aby děti měly chuť zpívat a tančit. A zájem o zařaze-
ní hlavně do mladšího oddělení Formánků je opravdu velký. Do 
souboru chodí děti nejen ze Slatiňan a okolních obcí, ale dojíždějí 
i děti z Pardubic, Chrudimi a Horního Jelení.
3/ Kolika členný soubor je a je jeho kapacita, nebo spíše tvoje, 
nějak omezena? Máte jednu skupinu dětí či více? A může se stát, 
že se na zařazení do souboru čeká? Jak je to s poměrem chlapci 
a děvčata, máte v tomto problém nebo ne? Dříve chtěla tancovat 
spíše děvčata a chlapci byli „nedostatkové zboží“, platí to stále?
V současné době v souboru tančí okolo 45 dětí ve dvou tanečních 
odděleních a muzika má 10 členů. Jelikož soubor působí pod zá-
kladní uměleckou školou, musí dodržovat učební plány a osnovy 
a i limity v počtu dětí. Do souboru mohu přijímat děti od pěti let. 

Kapacita souboru je nyní úplně naplněna a bohužel opravdu na 
vstup do souboru se musí čekat. Již teď mám u sebe asi 12 přihlá-
šek dětí, které zatím nemohu přijmout.
V mladší skupině Formánků letos problém nemáme, tam je poměr 
chlapců a dívek vyrovnaný, ale do starší skupiny bych ráda nové 
chlapce od deseti let přivítala. Tam jsou chlapci opravdu „nedo-
statkové zboží“.
4/ A co věk, jaké děti jsou u vás nejmladší a kdy se díky věku 
stává z Formánka „dospělák“Forman? Je to jistě zajímavá, ale 
hodně náročná práce. Jenom uhlídat takové množství capartů na 
jednom místě a ještě je něco učit, to obnáší asi hodně trpělivosti, 
klidu a pohody. Máš nějaký recept jak mrňousky zvládnout a jsi 
na tuto „smečku ratolestí“ sama nebo máš nějaké pomocníky?
Nejmladší Formánci jsou pětiletí a kdy se z nich stanou velcí For-
mani? Přesný věk se nedá určit, ale protože věk Formánků ve star-
ší skupině se pohybuje mezi deseti až čtrnácti lety, tak i ti starší si 
musí ještě chvíli na vstup do dospělého souboru počkat.
Myslím si, že jsem poměrně „akční člověk“ a zvládám většinou 
i více věcí naráz, ale někdy, když po úterním tancování přijdu 
domů, musí na mě doma mluvit pomalu, potichu a po jednom. 
Opravdu jsou Formánci někdy jako „pytel blech“. Jenže právě ta 
jejich živost a přirozenost se potom hodí během jejich vystoupení. 
Nechci, aby děti vypadaly na jevišti jako „cvičené opičky“.
Během zkoušek mám jediného pomocníka. Je to klavírista Ivan 
Šmejda. Když jedeme na soustředění, pomáhají mi kolegové Ji-
řinka Pražanová a Jirka Forman, kteří vedou muziku, dále manžel 
a kamarádi z Formanů. A na vystoupeních a výjezdech velmi ví-
tám také pomoc rodičů.
5/ Kde máte vůbec zkoušky, kdo připravuje program, který 
zkoušíte a poté s ním vystupujete? Máte nějakou choreografku 
či choreografa, už to přeci jenom není nějaké to tancování při 
muzice? Máš nějakého „folklórního poradce“? A jak často pro-
bíhají zkoušky?
Zkoušky máme už od počátku pravidelně každé úterý v tanečním 
sálu naší zušky. Mladší skupina od půl třetí, starší od čtyř hodin 
odpoledne. Muzikanti zkouší od půl čtvrté v hudebním sále školy. 
Se starší skupinou a muzikou jezdíme pravidelně 2x do roka na 
soustředění, která jsou věnována intenzivnímu nácviku nových 
vystoupení. Zrovna v dubnu se chystáme na Seč, abychom tam 
secvičili a doladili nový program. 

Ptáme se za Vás
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Vystoupení a choreografie připravuji sama, hudební úpravy mají 
na starosti Jiřinka Pražanová, Jirka Forman a Helenka Kohoutko-
vá, která muziku vedla do loňského roku. Svého osobního folk-
lórního poradce nemám, ale některé věci samozřejmě konzultuji 
s vedoucím Formanů Alešem Kohoutkem. Snažím se také jezdit 
na různé odborné semináře. Moje folklórní začátky jsou spjaty 
s paní Kamilou Skopovou, manželi Rejškovými, Čumpelíkovými 
a Pitterovými.
6/ Děti mají překrásné kroje, které s nimi bohužel ale nerostou. 
Kdo vám je šije, kolik takový kroj stojí a dědí se třeba?
Formánci vystupují v replikách dobových krojů a pořízení takové-
ho kroje není opravdu levná záležitost. Jen látka na jeden kroj stojí 
okolo 3 000 Kč. Když se kroj dobře ušije, může dětem vydržet 
i několik let nežli z něj vyrostou. Pak se samozřejmě dědí. A šití? 
Některé kroje šily šikovné maminky, ale v současnosti je naší 
dvorní souborovou švadlenou paní Zdena Chalupová. Hlavně díky 
její šikovnosti se můžeme chlubit naším krásným oblečením.
7/ Jak dětem láska k folklóru vydrží? První přihlášení je spí-
še splněný sen maminky či tatínka, ale později už dítko musí 
chtít…. Zůstává jich většina či naopak?
Bohužel u nás není folklór už tak živý jako na Moravě, kde na 
chození v kroji jsou lidé pyšní a lidové zvyky, písničky a tan-
ce jsou součástí běžného života. Tam je skoro v každé vesnici 
folklórní soubor nebo cimbálová muzika. Přesto většina starších 
Formánků je věrná souboru celých 5 let. A já pevně věřím, že 
zůstanou i v dalších letech, a že některé přivítáme i v dospělých 
Formanech.
8/ Jelikož vím, že doma v tomto folklórním koníčku „lítá“ celá 
rodina, zdědili jste lásku k hudbě a tancování nebo se snad dá 
vypěstovat?
K hudbě a pohybu jsem byla vedena rodiči odmalička, protože oba 
moji rodiče hráli na hudební nástroje. Tančit jsem začala ve třech 
letech v oddíle rytmiky, který vedla moje babička, a v šesti letech 
jsem začala hrát na klavír. K folklóru jsem se dostala ve dvanác-
ti letech. I můj bratr hrál na housle a dnes je primášem muziky 
Dětského folklórního souboru Barunka v České Skalici. Jeho syn, 
který nyní studuje v Chrudimi, hraje už třetím rokem v muzice 
Formánků. Manžela jsem do souboru vlastně přivedla také já. Ale 
velkou práci přemluvit ho, aby začal zpívat a tancovat to nedalo. 
Našel tam i bezvadné kamarády, se kterými táhneme „folklórní 
káru“ více než 20 let.
A děti? Protože talent jim nechybí, tak jsem trochu brala jako 
samozřejmost, že budou hrát na nějaký nástroj a tančit, přesný 
směr si vybraly samy. Barča hraje nejen ve Formáncích, ale i ve 
Formanech, tančí i moderní tanec ve skupině Ignis. Ondra tančí 
ve Formáncích, ale také moderní tanec v našem druhém odděle-
ní tanečního oboru a hraje na housle. Jsem samozřejmě ráda, že 
objevili krásu lidových písniček a radost z tance a že si tenhle 
náš folklórní koníček vybrali. Je to pro ně asi i jednodušší, když 
odmala vidí rodiče a mají v souboru kamarády. Nutit bych je však 
rozhodně nechtěla.
9/ Pochlub se prosím nějakými úspěchy? A kde jste třeba vystu-
povaly s dětmi nejdál od domova nebo snad přes noc a jak děti 
zvládají odloučení od maminek? Nebo jezdí jen ty starší?
Tak zrovna o prvním březnovém víkendu jsme byli hosty Dět-
ského folklórního souboru Hradišťánek z Uherského Hradiště 
a vystupovali na koncertě k 55. výročí jeho založení. Děti z Hra-
dišťánku jste mohli vidět ve Slatiňanech v rámci Mezinárodního 
dětského festivalu Tradice Evropy, ve kterém se Formánci v le-
tošním školním roce stali jedním ze spolupořadatelů. Rodiny For-
mánků se týden staraly o děti z Hradišťánku. Teď nám v Hradišti 
oplatili pozvání a víkend tam byl nádherný. Skvělá atmosféra bě-
hem koncertu, srdečné přijetí do jejich rodin. Formánci našli nové 
kamarády a už teď plánují další společné akce. A právě i to je na 
folklóru tak úžasné.
Starším Formánkům odloučení od rodičů nevadí, rádi jezdí na 

soustředění i vystoupení. Už také umí překonat únavu z cestování, 
zvládnou vystupovat na různých prostorech, jsou samostatnější. 
Pro menší děti je každá změna problém, proto vystupují převážně 
doma ve Slatiňanech nebo v nejbližším okolí.
A úspěchy? Loňský školní rok byl opravdu vydařený. Muzikanti 
postoupili až do Celostátního kola soutěže ZUŠ lidových muzik 
do Kyjova, kde obsadili krásné druhé místo. Starší skupina For-
mánků se spolu s muzikanty probojovala mezi 12 nejlepších sou-
borů z republiky až na Celostátní přehlídku dětských folklórních 
souborů do Jihlavy. Porazili jsme i soubory s více než dvacetiletou 
tradicí. 
10/ Můžeš nalákat na nějaké akce v letošním roce, kde budete 
vystupovat?
Teď nás čekají 2 opravdu pracovní měsíce, během kterých bu-
deme připravovat nový program. A vše vypukne v chrudimském 
divadle v úterý 20. dubna. Tam proběhne galakoncert k 5. výro-
čí vzniku souboru a k 15. výročí založení tanečního oboru naší 
školy. Dále budete mít možnost vidět Formánky ve Slatiňanech 
v sobotu 24. dubna v rámci oslav 100. výročí založení T. J. Sokol 
Slatiňany a Celostátní přehlídky sokolských folklórních soubo-
rů. Chybět nebudou ani 23. května na Slatiňanském pozastavení, 
a pak se koncem srpna chystají na Mezinárodní folklórní festival 
do Červeného Kostelce. 
11/ Příběhů a zážitků okolo této práce máš asi bezpočet, nedáš 
nějaký k dobru?
Tak jedna perlička na závěr od souborů, které se účastnily letoš-
ních Tradic. Prý jsme měli ve Slatiňanech nejlepší publikum z ce-
lého festivalu. Tak za to všem divákům a příznivcům Formánků 
patří velký dík! 

Děkuji ti mnohokrát za rozhovor a přeji nejen tobě, ale všem li-
dem, které baví jejich práce a ještě s ní dokážou udělat radost ji-
ným hodně a hodně úspěchů, protancovaných botiček a zdravých 
hlasivek.…
Ptala se
Renata Maryšková, Městská knihovna Slatiňany

Březnová přednáška Vladimíra Šimka o plavbě kolem světa za-
končila další ročník cestovatelských besed pořádaných městem 
Slatiňany. Těší nás vzrůstají zájem, vždyť tuto zimu na 6 před-
nášek zavítalo 200 diváků, což je průměr 33 na jednu akci. Navíc 
jsme jako spolupořadatelé uspořádali festival outdoorových filmů 
Expediční kamera, který zhlédlo 45 diváků. 
Festival Expediční kamera ve Slatiňanech finančně podpořili 
tito sponzoři:
Půjčovna a prodejna sportovních potřeb Wiki Slatiňany
Luděk Vašek – Bikesport Chrudim
Vodáksport Brno
Děkujeme! JH

Cestovatelské večery ve Společenském domě
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Duben na Farmě Slunečný Dvůr

Farma Slunečný Dvůr, Morašice-Holičky,
jen 10 km západně od Chrudimi

Centrum dostihových koní a rychlého odpočinku.
Restaurace Na Farmě. 

Výletní. Panoramatická. Nekuřácká. Rodinná.
www.sunnyfarm.cz

Otevřeno pátek soukromé akce,
sobota a neděle 11–21.00 hod.

MIMOŘÁDNĚ! Velikonoční prázdniny na Farmě
Inspirace květin na Farmě!

Ve čtvrtek 1. dubna od 14 hodin přijeďte na Farmu.
Velikonoční květinovou výzdobu svého pokoje, domu či bytu 

si připravíte sami! Rychlokurz velikonočních aranží pro
holčičky, mamky i babičky – rezervé nutné na tel. 602 240 944.

(Cena 249 Kč – v ceně jsou květiny a další nezbytnosti)
Čekání na velikonoce? Jedině na Farmě!

Skleněné velikonoce
Nadívané velikonoce na talíři, skleněné velikonoce za oknem.

Farma hostí krásu květin z chrudimské Inspirace.
Jak se květiny budou zrcadlit ve skleněných objektech skláře 

Jiřího Krále? A jak to vypadá, když se sklo potká s kovem?
Extra pro dětičky – hledání kuřátek mezi pastvinami. A kdyby 
náhodou napadl sníh, vykoukne alespoň barevná pentlička. 

Ven z města? Přivonět k jaru? Jedině na Farmě!
(Rezervé ke svátečním stolům na tel. 602 240 944)

3. a 4. dubna

Zelený víkend II.
Novoroční předsevzetí z 1. ledna jsou zapomenuty?

Je duben a stále máte šanci! Zelený víkend na Farmě napoví. 
Na talíři ryby a bylinky, ve sklenici mladý ječmen!

Farma JEDINĚČNĚ! Koktejl z mladého ječmene. Zelenozelená 
vzpruha pro každou buňku. Pro jarní kondici opět fresce – 
čerstvé ovocné a zeleninové šťávy přímo z odšťavovače.

A 70 bilionů buněk vašeho těla Vás pochválí!
10. a 11. dubna

Cyklisté vítáni II.
Cyklostezka 4179 trasa Slatiňany – Heřmanův Městec.
A Farma Slunečný Dvůr jako maják na poloviční cestě.

Jedete ze Slatiňan? Rekreační lesy Podhůra startují
Váš výlet, Farma inspiruje k dalším  kilometrům! POZOR!

Opět mimořádná služba pro cykloturisty a turisty!
Pětiminutová kondiční masáž chodidel od medicinální

pedikérky v minifitku v areálu Farmy.
V sobotu 17. dubna od 14 do 16 hodin.
Naplánujte svoje cesty! A zdrávi došli!

Zadáno pro Jiříky
Víkend pro oslavence. Zavítáte s celou rodinkou oslavit

svátek „svého“ Jiřího na Farmu? Pak nenechte doma svého
pejska. Ono by se mu stýskalo. Dopřejete si společnou
vycházku do lesa? Sasanky a orseje máte z první ruky!

Rádi též zapůjčíme popis tras s pohádkovými zastaveními
v blízkém okolí Farmy. Kde tančí víla Peřejka?

Kam chodí veverčák Ryšánek? A naleznete bludný
kámen? Musíte jej třikrát obejít a zatleskat – jinak se ztratíte 
v lese,sami v sobě i v životě. PS Trasy jsou sjízdné s dětským 

kočárkem, na koloběžce a tříkolce. Na Farmě jako doma!
24. a 25. dubna

Připravujeme: 30. dubna od 17. hodin pozorování čarodějnic 
„v kraji“ vyhlídkovým dalekohledem. Biják, který nepopálí.

Soukromá inzerce

Soukromá inzerce

Diamantová svatba a zlaté svatby

Děkuji touto cestou městu Slatiňany za milé blahopřání u příleži-
tosti kulatého výročí mých narozenin.

Marie Bibenová

Děkuji městu Slatiňany za blahopřání, dárek a květiny k mému 
životnímu jubileu.

Josef Linhart

Moje poděkování za milou gratulaci k mému životnímu jubileu 
patří také Svazu diabetiků ve Slatiňanech.

Josef Linhart

Upřímně děkujeme Městu Slatiňany, zejména paní zastupitelce 
Ing. Dagmar Fryšové, dále paní Danuši Markové a paní Pavlišové 
a Novotné za neobyčejně hezké a vkusné uspořádání oslav naší 
zlaté svatby.
Vytvořili pro nás opravdu velice milou atmosféru a připravili tím 
nám i našim blízkým vskutku nezapomenutelný zážitek.

Manželé Linhartovi

Děkujeme všem, kteří se přišli naposledy rozloučit dne 22. 2. 2010 
s panem Jaroslavem Šrůtem.

Manželka a děti s rodinami

Dne 8.dubna 2010 oslaví v kruhu rodinném výročí diamantové 
svatby manželé Květoslava a Jaroslav Jelínkovi.
Dne 16. dubna 2010 oslaví v kruhu rodinném výročí zlaté svatby 
manželé Vlasta a Jiří Dimterovi.
Dne 17. dubna 2010 oslaví v obřadní síni Městského úřadu Slatiňa-
ny výročí zlaté svatby manželé Ludmila a Stanislav Doležalovi.
K těmto významným výročím přeje město Slatiňany manželům 
mnoho spokojenosti a zdraví s přáním všeho dobrého v dalších 
letech společného života.

Auto, moto, antik a sběratelská burza Přešťovice přemístě-
na do Tchořovic u Blatné!
Všeobecná burza pořádaná na letišti Přešťovice je přemístě-
na na letiště Tchořovice u Blatné. Zpevněná plocha o rozloze 
30 000m2 se nachází cca – 85 km jižně ode Prahy.
Přijďte prodat co Vám doma přebývá, nebo koupit co ještě ne-
máte. Zváni jsou též numismatici, filatelisté, sběratelé odznaků, 
pohlednic a jiní….
Občerstvení a toalety zajištěny.
Srdečně zvou pořadatelé!
Více na: www.burzatchorovice.cz, 602 132 238

Poděkování

Koupím poštovní známky, pohledy, obálky, neplatné bankov-
ky, tuzexové bony, losy, akcie, celé sbírky – větší množství 
– pozůstalost po sběrateli. Platím v hotovosti nejvyšší možné 
ceny, po domluvě přijedu. Info na tel. 724 229 292.

PRODEJ A SERVIS
JÍZDNÍCH KOL

Pondělí – Pátek 10 – 18   Sobota 8 – 11
Telefon: +420 608 933 344, +420 776 880 933,

www.kolista.cz, e-mail: prodejna@kolista.cz
Chrudim, Spojovací ul. – 50 m od restaurace Kleopatra
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